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فرصتی برای 
ترمیم اعتماد

انتقال آب ازخلیج فارس
 یک سر و هزار سودا

انتقال آب از خلیج فارس به استان های مرکزی کشور همچون یزد با هدف توسعه اقتصادی، 
علی رغم ارزش افزوده چند صدبرابری برای صنعت فولاد و اشتغال، چالش های غیرقابل جبران 
زیست محیطی و طبیعی دارد. انتقال آب به استان های کویری به عنوان مسئله ای چند لایه و 

پیچیده که ویترینی از مخالفت های بی ثمر و موافقین پرقدرت دارد. ادامه در صفحه دوم...

درمان کرونا 
در پستوی عطاری ها!

 تاثیر  این گیاهان در هیچ آزمایشگاهی به ما ثابت نشده است ولی به صرف اینکه این داروها، گیاهی هستند 
و کمتر از داروهای شیمیایی در بدن واکنش نشان می دهند، مردم از آن استفاده می کنند. بالاخص در جامعه 

سنتی یزد که از گذشته های دور از گیاهان دارویی و جوشانده ها در خانه ها بسیار مصرف می کردند.
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فرصتی برای 
ترمیم  اعتماد  

عاطفه ابراهیمی | بحران اعتماد، این همه ی آن چیزی است 
که این روزها دچارش هستیم. ماه ها از زمان اعلام رسمی 
شیوع کرونا در ایران می گذرد اما از همان آغاز هم، سایه 
زمان  به  داشتن  تردید  داشت.  وجود  اعتمادی  بی  سنگین 
آمارهای رسمی درباره  به  ابتلا و شک  تشخیص نخستین 
نقل  نخست  روزهای  همان  از  کرونا  قربانیان  و  مبتلایان 
محافل خانوادگی و بیش از همه صفحات اجتماعی بود و 
هست. داستان تا آنجا پیش رفت که مردم به خبر ابتلای 
فلان مسئولی به کرونا نیز به دیده ی تردید می نگریستند. 
آشفتگی در تصمیم گیری های مسئولان و تصمیم های ضد 

و نقیض نیز به این مسئله دامن زد. 
در بحران اپیدمی کرونا، در حالی که بسیاری از کشورها با 
برنامه ریزی و هماهنگی بین مسئولان و مردم به مقابله با 
این ویروس پرداختند اما ایران در سایه بی اعتمادی، همچنین 
عدم اجرای درست و کامل تصمیم ها، مقابله با این بیماری با 

مشکلات متعددی روبرو بوده است. 
این بی اعتمادی را به  نیز  آنچه در فضای مجازی رخ داد 
یک غول تبدیل کرد. باید پذیرفت فضای مجازی به عنوان 
نهادی بی پروا و بدون نظارت، سردمدار اطلاع رسانی است. 
هر آنچه از این فضا به عنوان خبر پخش شود چه درست و 
چه اشتباه، بالاخره عده ای را با خود همراه می کند. از طرفی 
صدا و سیما به عنوان بزرگترین رسانه جمعی کشور نتوانسته 
و شاید نخواسته این حس بی اعتمادی مردم به مسئولان را 

کم رنگ تر کند. 
وقتی رسانه هایی چون صدا و سیما و روزنامه ها مرجعیت 
خود در زمینه اطلاع رسانی را از دست بدهند، فضای مجازی 
با سیل اطلاعات درست و نادرست خود که گاهی تشخیص 
صحت آن نیز بسیار دشوار است، ذهن مردم را احاطه می 
کند. مشکل دیگر اظهار نظرهای غیر علمی و اقدامات برخی 
نهادها و چهره های هنری و مذهبی است که هر کدام به 
سبکی برای مواجهه با بحران کرونا اظهار نظر کرده و نسخه 
پیچیدند از انکار آن تا برجسته کردن طب سنتی و از آن طرف 

زیر سوال بردن مسئولان.  
بلکه دلایل  نداده  رخ  باره  اعتمادی یک  بی  این  بی شک 
سلسله وار تاریخی سبب این بی اعتمادی شده است. آنچه 
واضح است اینکه مسئولان نیز متوجه این بی اعتمادی هستند 

اما آیا توانستند از فرصت پیش آمده استفاده کنند؟
با توجه به مرموز و ناشناخته بودن این ویروس، ساخت واکسن 
اتفاق مبارکی بود. در حالی که گسترش این بیماری، روزانه 
جان عده زیادی از مردم دنیا را می گیرد و بسیاری از کسب و 
کارها را به ورطه نابودی کشانده، خبر تولید واکسن، نور امید 

را در دل همه زنده کرد.
 با توجه به نقشی که کرونا در زندگی همه ایفا کرد، واکسن 
می توانست فرصت مناسبی برای اعتماد سازی دوباره باشد. 
هر چند در حالی که تنها کشورهای پیشرفته دنیا واکسیناسیون 
یا  از کشورها  سراسری خود را آغاز کردند و هنوز بسیاری 
واکسناسیون آغاز نشده و یا درصد محدودی از شهروندان 
)محدود به کادر درمان و ...( واکسینه شدند اما التهابات فضای 
مجازی، فضا را به گونه ای جلوه می دهد که تمام دنیا در 
برابر این ویروس کرونا شدند و فقط ایران در این میان هنوز 

با کرونا درگیر است.
 موج جدید کرونا در کشورهایی اروپایی نظیر آلمان و فرانسه 
نیز رکورد های جدید از ابتلا به جای گذاشته اما عدم شفافیت 
مسئولان در ایران و از طرفی جوسازی ها، فضا را به گونه ای 
هدایت کرده که تصور می شود ایران تنها کشوری است که 

با کرونا درگیر است. 
در شرایطی که ورود واکسن آمریکایی و انگلیس به کشور منع 
شده است، صحبت های جهت دار چند نفر از اعضای ستاد 
ملی مقابله با کرونا در خصوص واکسن روسی و چینی آخرین 

ضربه به اعتماد ملی بوده است.
 در این میان صحبت های کنایه آمیز درباره اینکه اگر بخش 
خصوصی می تواند واکسن وارد کند )در صورتی که چنین 
چیزی امکان ندارد و واکسن فقط به دولت ها فروخته می 
شود( ناخودآگاه به همان بحث پولی شدن واکسن دامن می 
زند و برخی از مسئولان به جای توضیحات منطقی در این باره 
و آگاه ساختن مردم، بازی بچه گانه »کی جنجالی تر توئیت 

می کند« را به راه انداخته اند.
 چگونه است که در سایر کشورها مسئولان رده بالای کشور 
نخستین افرادی بودند که برای جلب اعتماد مردم واکسن 
زدند اما در ایران کسی این موضوع را بر نمی تابد؟ نگاهی به 
اتفاقات همین چند سال اخیر نشان می دهد مردم خسته از هر 
وعده وعیدی به اخبار، آمار و اطلاعات و کارهای مسئولان 
اعتقاد و اعتمادی ندارند و این عدم اعتماد به تمام لایه های 

زندگی شان نفوذ کرده است. 
که  گیر  همه  بیماری  یک  دارد  دیگری  داستان  اما  کرونا 
این  زمان  دارد. دیگر  کار  و  انسان ها سر  با جان  مستقیما 
فرارسیده که ستاد ملی مقابله با کرونا با شفافیت در خصوص 
فرایند واکسن سازی و روند واردات واکسن با مردم گفتگو و 
از فرصت به دست آمده برای ایجاد اتحاد و همدلی در بین 

مردم استفاده کند.
اعتماد عمومی سرمایه اجتماعی هر کشوری است. سست 
شدن پایه های اعتماد و سرانجام فروریختن آن به معنای 
یک فاجعه تمام عیار برای سرنوشت یک کشور است. کم 
رنگ شدن اعتماد و همراه نشدن افکار عمومی با حاکمیت، 
مسئولان را برای مواجهه با بحران ها دچار مشکل خواهد 
کرد. باید پذیرفت میان روش و مسلک مسئولان و بدنه ی 

اجتماعی شکافی قابل رویت وجود دارد. 
ترمیم اعتماد عمومی اگر چه کار ساده ای نیست اما شدنی 
است. نمی توان نقش شهروندان در بازسازی این اعتماد با 
انرژی  ندادن  و  اخبار جعلی  نکردن  منتشر  پذیرش شرایط، 
نیز  حاکمیتی  نهادهای  گرفت.  نادیده  را  یکدیگر  به  منفی 
باید این کنشگری اجتماعی را تسهیل کنند، شاید اگر مردم 
منصفانه تر به مسائل نگاه کنند، طرف مقابل نیز شفافیت و 
کارامدی را به تصمیم هایشان اضافه کنند، فعالان اجتماعی، 
سمن ها و نهادهای مدنی نیز مانند حلقه ی اتصال، این دو 
گروه را به هم نزدیک کنند، بتوان این اعتماد زخم خورده را به 
مرور زمان ترمیم کرد. فرصت کمی برای اعتمادسازی با مردم 
وجود دارد. نکته مهم این  گزاره این است که »هنوز فرصت 
هست«. باید قدر دانست و با کمک چهره های کاربلد، رابطه 

اعتماد دوطرفه ملت - حاکمیت را ترمیم کرد.

اسماعیل شریف نژاد | خیلی بعید است که 
و تخصص خود  و تلاش  اندوخته  با  امروز 
حتی بتوان زندگی  روزمره خود را سر و سامان 
داد چه برسد به آنکه امیدی به داشتن خانه، ماشین و یا کسب و 
کار پر رونق برای خود و خانواده اش داشته باشد. انگار سرنوشت 
نسل امروز را نسل های قبل نوشته اند و آنها محکوم به قبول جبر 
حاکم هستند. سوال اصلی این است که ریشه گرانی های مداوم 
در کشور ما چیست و چرا شیب نمودار افزایش املاک و مسکن 

در یزد حتی از کلان شهرها بیشتر است؟ 
به امید یک سقف، یک خانه دنج و نقطه شروعی برای یک 
زندگی  شاید با دلی پر از امید و نقشه های دور و درازی در سر، 
هر راهی را امتحان می کنند و با هر آدمی که به فکرشان می 
رسد مشورت می کنند ولی در حال حاضر آنچه حداقل بساط 
یک زندگی ساده را مهیا می کند نیز برای اکثر انسان های این 
شهر امکان پذیر نیست. چه مسائلی دست به دست هم داده اند 
که نتیجه آن بیرون ماندن اکثریت جامعه از رفاه حداقلی است. 
به دنبال دلایلی رفتیم تا بتواند توضیحی از وضعیت نابه سامان 

فعلی ارائه کند. 

ملک گران نیست، پول ارزان است
ابراهیم یزدی، کارشناس اقتصادی است به درباره گرانی شدیدتر 
املاک در یزد نسبت به دیگر شهرها می گوید: »ملک، به نسبت، 
آنقدرها گران نشده است. در حال حاضر ریشه گرانی، ارزان شدن 
پول کشور ماست و چون همه چیز با معیار پول سنجیده می 
شود، تصور این است که گرانی پیش آمده است.« یزدی در ادامه 
درباره علت پایین آمدن ارزش پول در کشور ما ادامه داد: »ارزان 
شدن پول دو علت عمده دارد که یکی تورم است و از گذشته 
دور تا به حال به اشکال مختلف کشور ما را تحت تاثیر قرار داده 
است. دومی گران شدن نرخ ارز است که  در سال های اخیر 
مخصوصا برای اقتصاد کشور ما مهلک بوده و به  طور مستقیم و 
غیر مستقیم باعث ایجاد موج های گرانی در کشور شده است که 
تمام اقشار مختلف را در سطح زندگی روزمره نیز با خود درگیر 

کرده است.«
وی در ادامه تغییر مدام و شدید ارزش پول را دلیل اصلی سرمایه 
گذاری های احساسی دانست که توازن را در بخش های مختلف 
به هم می ریزید. در این رابطه بیان کرد: با هر بار افزایش یا کاهش 
ناگهانی دلار شاهد بودیم که صف های طولانی برای خرید یا 
فروش و بازار سیاه برای ارز شکل می گیرد. ابراهیم یزدی ادامه 
داد: پس انداز های اندک افراد که غالبا صرف امور روزمره و خرید 
کالاهای مصرفی می شد با تغییر قیمت ها به سمت اموری رفت 
که جنبه سرمایه گذاری های سودآور پیدا می کردند. رشد بدون 
توجیح سکه، تبدیل خودرو از کالایی مصرفی به محل سرمایه 

گذاری، ورود سرمایه های مردم بدون محبا به بورس و غیره که 
نشان از ترس مردم از بی ارزش شدن پس اندازهایشان و هجوم 
آن ها برای سرمایه گذاری در اموری است که تخصصی در آن 
نداشتند و عموما در اثر جو تبلیغاتی، توصیه های غیرکارشناسانه 
و شایعات صورت می گرفت از دلایل گرانی است. دولت نیز به 
این راه حل های موقت دامن زده است. این کارشناس اقتصادی و 
مدرس دانشگاه، این نوع رفتارها را باعث ایجاد گروه هایی دانست 
که برای منافع خود قیمت گذاری های غیر متعارف را تشدید می 
کنند و ادامه داد: در شرایطی که سرمایه های سرگردان مدام 
بدون اینکه چرخه تولید را بچرخاند از بخشی به بخش دیگر 
می رود تنها سوداگری رونق پیدا می کند و  باعث می شود همه 
چیز بهانه ای برای دلالی شود و علاوه بر رکود، تورم را افزایش 
دهد و کار را برای کسانی که از این چرخه بیرون مانده اند و نیاز 

اساسی شان بر طرف نمی شود همواره سخت تر کند.

اقتصاد یزد ریسک پذیری کم تری دارد
یزد بر محور اقتصاد تولیدمحور می گردد و نه تجارت و کم تر 
در تغییرات سیاسی نقش دارد؛ بنابراین، رفتار مردم یزد بسیار 
محتاطانه است. دانیال منتظری، که به عنوان کارشناس مسکن 
در یکی از بنگاه های املاک فعال یزد مشغول به کار است در 
گفتگویی با خبرنگار پرگار به تشریح علت های افزایش بیشتر 
پرداخت:  به کلان شهرها  نسبت  یزد حتی  در  املاک  قیمت 
یزدی ها از قدیم ارزش افزوده زیادی تولید کرده اند. صنایع یزد 
بیشتر از جنس صنایع مادر هستند که با ارقام بزرگ سر و کار 
ایجاد می کنند و  دارند و حاشیه سود بسیار برای سهام داران 
اغلب شاهد کسب و کارهای چندین ساله ای هستیم که مداوما 
در حال سودآوری بوده اند و به طور سنتی این حاشیه سود در 
صاحبان  برای  املاک  است.  می شده  گذاری  سرمایه  املاک 
این کسب و کارها که مشغله اصلی خود را دارند راهی مطمئن 
برای سرمایه گذاری بوده است. در بهترین نقاط شهر هنوز زمین 
های بسیاری است که چندین دهه بلااستفاده مانده و مداوم در 
طی سال ها رشد تصاعدی خود را همراه با تغییرات اقتصادی 
طی کرده اند. این در حالی است تقاضای مسکن در یزد باعث 
ایجاد محله های جدید و بروز حاشیه نشینی شده است که سیستم 
شهری را مختل و چهره شهر نیز را عوض می کند و آسیب های 
اجتماعی مختلف ایجاد کرده و اختلاف طبقانی را نهادینه می کند.

منتظری در ادامه اضافه می کند: اکنون بیشتر معاملات حالت 
معاوضه دارد و خرید و فروش به ندرت رخ می دهد. مهاجران 
بسیاری به خاطر کار به یزد آمده اند و این میزان تقاضا را همیشه 
برای مسکن بالا نگه می دارد به گونه ای که هرچقدر مسکن 
ساخته شود یا صاحبان سرمایه برای سرمایه گذاری خریداری 

می کنند و یا کارگران برای سکونت به آن احتیاج دارند.

او که دانش آموخته حقوق است نظارت نهادهای ذی ربط را 
چندان موثر ندانست و ادامه داد : نظارت ها به گونه ای نیست که 
بتواند تغییری ایجاد کند اما اگر قانون مالیاتی جدید که همواره 
بحث آن به شکل های مختلف مطرح بوده است اجرایی شود 
در یزد تغییرات بسیاری را شاهد خواهیم بود چرا که نگه داری 
اغلب این زمین های بلااستفاده دیگر برای سرمایه داران محتاط 

یزدی توجیه ندارد.
فردین نمیرانیان، جامعه شناسی است که با ما درباره علت های 
جامعه شناختی گرانی ملک در یزد می گوید: نگاه مثبت به ملک 
در بین ایرانی ها وجود داشته و در اغلب اسناد ما ملاک بودن 
یک ارزش به حساب آمده است. این را در اسناد صفوی و قاجار 
به وفور می توان مشاهده کرد تا جایی که رضاشاه با اینکه شاه 
ایران به حساب می آمده و عملا خود را صاحب کشور می دانسته 
بازهم املاک بسیاری را به نام شخص خود زده است و یکی از 
زمین خواران بزرگ کشور، خود شاه بوده و حتی در هنگام انتقال 
قدرت تمام آنها را به پسرش، محمدرضا، در قبال یک شاخه 

نبات ارزانی می دارد. 
وی ضعف اقتصادی را علت اصلی بعضی از گرایشات در عموم 

مردم دانست و ادامه داد: اقتصادی که در آن تولید رونق ندارد و 
از طرفی تورم باعث کاهش ارزش پول می شود مردم دائما نگران 
کاهش ارزش پول خود هستند به سمت سرمایه گذاری پول 
خود در زمین می کند. تقریبا در هر جمعی بحث املاک مناطق 
مختلف شهر است که چه قیمتی دارد، قبلا چه قیمتی داشته 
و کدام منطقه است که قرار است رشد قیمت بیشتری داشته 
باشد. یک گرایش مسلط و پذیرفته شده است که ملک نه ارزان 
می شود، نه خراب می شود و نه مدل آن قدیمی می شود و مالی 
هست که قرار است اصطلاحا هربار که برف روی آن می نشیند 
گران تر شود. از طرفی در یزد این اعتقاد وجود داد که هنوز یک 
پسر به سن تکلیف نرسیده برای خانه اینده او به فکر باشد و همه 

باید یک خشت حداقل از خود داشته باشند.
نمیرانیان در پایان بیان کرد: »عدالت، رکن اصلی توسعه است. 
جامعه ای که نا عادلانه رشد می کند محکوم به پذیرفتن آسیب 
های بسیاری در سطح طبقه فرودست به لحاظ اقتصادی است. 
انسانی که خود را قربانی بداند نمی تواند برای جامعه خود مفید 
باشد و انسانی که ناعادلانه منافع بسیاری تلنبار کرده است به 

فکر صلاح جامعه خود نیست« 

سر  بر  هایی  چالش  همیشه  زارع|  زینب 
و  داشته  وجود  حوضه ای  بین  آب  انتقال 
اقدامات  این  بوده؛  رو  به  رو  انتقادهایی  با 
می تواند نشانگر عدم سازگاری ما با مناطق خشک و کم آب 
باشد و اینکه بدون در نظر گرفتن راه های سازگاری با شرایط 
اقلیمی هر منطقه با آن شرایط وارد جنگ می شویم. در این 
میان، ابَرَ پروژه انتقال آب خلیج فارس به فلات مرکزی ایران 
یکی از نمونه های تاثیر گذار انتقال آب بین حوزه ای محسوب 

است.
فارس  خلیج  آب  انتقال  زیست  کارشناسان محیط  از  برخی   
را به صرفه نمی دانند و به لحاظ پساب های نمکی حاصل از 
لوله  فعالیت آب شیرین کن ها و تخریب دریا برای جانمایی 
های انتقال، آن را عامل اثرات سوء بر محیط زیست در مبدا 

انتقال آب، بیان می کنند.
یک  که  یزد  استان  مانند  مقصدی  در  کارشناسان  عقیده  به 
کنار  در  و  آب  انتقال  است  آهن  معادن سنگ  دارای  استانی 
آن استقرار کارخانجات فراوری مواد معدنی می تواند تهدید 
جدی بر سلامت سفره های آب زیر زمینی استان باشد. این 
در حالی است که انتقال آب خلیج فارس ابتدا برای تامین آب 
شرب مطرح شد ولی در نهایت به علت گران بودن این آب 
و هزینه های بالای بهره برداری، به نفع صنایع پر آب خواه 
در فلات خشک مرکزی ایران به سرانجام رسید و مسئولان 
وزارت نیرو و محیط زیست کشور اجرای این طرح را راهی 

برای کاهش فشار بر سفره های آب زیرزمینی عنوان کردند.
با این حال در شرایطی آب خلیج فارس به فلات مرکزی ایران 
پمپاژ آب و ۱۰  ایستگاه  انتقال، ۷  لوله  با ۳۰۵ کیلومتر خط 
پست ۴۰۰، ۲۳۰، ۱۳۲ و ۶۳ کیلو ولت و ۱۵۰ کیلومتر خط 
با  مقابله  و  ذخیره  تعادلی،  و همچنین ۳۳مخزن  نیرو  انتقال 

ضربه آب به ظرفیت ۱۸۷ متر مکعب،  منتقل می شود که 
مسئولان نگرانی محیط زیستی ناشی از آن را رد می کنند و به 
گفته معاون محیط زیست انسانی سازمان محیط زیست کشور، 
برنامه های  فارس  خلیج  آب  انتقال  مانند  طرح هایی  »برای 
مشخصی تدوین شده و می دانیم که چه  میزان آب و با چه 
شرایطی باید انتقال پیدا کند تا خسارت های زیست محیطی 

را به حداقل برساند«.
در این میان برخی نیز به استفاده تمام کشورهای مجاور دریا 
از منابع آب دریا استناد می کنند و معتقدند ایران هم با رعایت 
موارد محیط زیستی به این گروه پیوسته تا از منابعی که در 

اختیار دارد در جهت گسترش صنایع و معادن استفاده کند.
شرب  در  بودن،  گران  علت  به  فارس  خلیج  از  انتقالی  آب 
از  کارشناسان  برخی  نگرانی  عین  در  ولی  نمی شود  استفاده 
تبعات محیط زیستی اجرای اینگونه پروژه ها و در مقابل آن 
انتقالی،  پروژه  این  سوء  آثار  نداشتن  به  مسئولان  اطمینان 
انتقال آب خلیج فارس را یک پروژه توسعه  می توانیم پروژه 
ای و کمک کننده به رونق صنعت کشور بدانیم و در کنار آن 
آثار مثبت افزایش اشتغال را هم ببینیم هرچند نمی توان نادیده 
گرفت که استقرار صنایع جوار معدنی آب بر در اقلیم خشک، 
یک سیاست کاملًا غلط است. معاون نظارت و پایش اداره کل 
حفاظت محیط زیست استان یزد پیرامون مثبت یا منفی بودن 
اجرای این طرح به »هفته نامه پرگار« می گوید: به نظر من 
تمام دستکاری های انسان در طبیعت و در چرخه طبیعی آن 

بدون بازخورد و پاسخ طبیعت نخواهد بود.
محمدرضا کوچک زاده بیان می کند: به دلیل شرایط اقلیمی 
که وجود داشت انتقال آب خلیج فارس در سطح ملی به عنوان 
پروژه کلان مورد ارزیابی قرار گرفت و سازمان محیط زیست 
برای اینکه اثرات تخریبی و زیست محیطی احتمالی این پروژه 

را ارزیابی کند مشاورانی را در نظر گرفت. به گفته کوچک زاده 
جنبه های مثبت و منفی این پروژه در ارزیابی ها در نظر گرفته 

شد و در مجموع گزینه برتر اجرای پروژه بود، انتخاب شد.
تخریبی  اثرات  یزد  استان  زیست  محیط  سازمان  معاون 
زیست محیطی را شامل همه پروژها هایی مانند احداث جاده، 
ایجاد خطوط انتقال و ... دانسته و می گوید ارزیابی اثرات برای 
همه این پروژه ها انجام می شود و در نهایت جنبه های مثبت 

بر منفی غلبه کرده و برخی از آنها اجرا می شوند.
 به گفته این کارشناس محیط زیست، در استان یزد استعلام 
های زیادی از دستگاه های مربوطه پیروی احداث خط انتقال 
مانند  برآوردهایی  است  شده  انجام  یزد  به  فارس  خلیج  آب 
احتمال تخریب پوشش گیاهی منابع طبیعی، تخریب میراث 

فرهنگی که ممکن بود در مسیر جانمایی لوله های انتقال قرار 
گیرند.

وی جنگ فعلی در جهان را جنگ آب دانسته و بیان می کند: 
هر کشوری که بتواند منابع آبی خود را بهتر مدیریت کند قطعاً 
برنده است بنابراین ما باید چه با انتقال آب چه بدون انتقال آب 
از منابع آبی خود به بهترین شکل و بهینه استفاده کنیم و در 
استان یزد صنایع مدرن، صنایع کم آب خواه، کشاورزی مکانیزه 
و برگشت آب در صنایع را به عنوان راه بهره وری و مصرف 

بهینه استفاده به کار ببندیم.
 وی معتقد است: با انتقال آب خلیج فارس به یزد بخشی از آب 
های زیرزمینی که در صنعت و کشاورزی استفاده می شد ذخیره 

می شود و این می تواند یک نکته مثبت در انتقال آب باشد.

چرا افزایش قیمت مسکن در یزد منطبق با کل کشور نیست؟

تو  فکر یک سقفم

انتقال آب ازخلیج فارس
 یک سر و هزار سودا

گزارش
محیط زیست

2

یزد بر محور اقتصاد تولیدمحور می گردد و نه تجارت و کم تر در تغییرات سیاسی نقش دارد؛ بنابراین، رفتار مردم یزد بسیار 
محتاطانه است. اکنون بیشتر معاملات حالت معاوضه دارد و خرید و فروش به ندرت رخ می دهد. مهاجران بسیاری به خاطر کار 
به یزد آمده اند و این میزان تقاضا را همیشه برای مسکن بالا نگه می دارد به گونه ای که هرچقدر مسکن ساخته شود یا صاحبان 

سرمایه برای سرمایه گذاری خریداری می کنند و یا کارگران برای سکونت به آن احتیاج دارند.

فعالیت تبلیغات انتخاباتی در فضای مجازی فقط با اخذ مجوز  
 معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان یزد در دومین جلسه ستاد پیشگیری از جرائم و تخلفات انتخابات گفت: نامزد های انتخابات باید صفحه و کانال های خود در فضای مجازی را به ستاد اعلام کنند.رحیمی زاده افزود: مقرر شد جلسه توجیهی باید ها 
و نباید های انتخاباتی با همکاری اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان برای گروه ها و کانال های مجازی برگزار شود. وی تصریح کرد: نامزد هایی که در فضای مجازی فعالیت می کنند، باید در راستای ساماندهی و استفاده از فضای مجازی، کد شناسایی الکترونیکی را 

از طریق سامانه وزارت ارشاد دریافت کنند.
معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان اظهار داشت: جرائم و تخلفات مربوط به فضای مجازی مثل تبلیغات زودهنگام، به ستاد پیشگیری از جرائم و تخلفات انتخابات اعلام خواهد شد. در مرحله اول پیشگیری و تذکر و در مرحله بعد اقدامات لازم 

صورت می گیرد. 
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مهتاب دره شیری|اسفندماه سال9۸ بود که اجتماعی

بیماری  شدند.  آشنا  کرونا  بیماری  با  مردم 
و  حدس  درمانش،  برای  که  ای  ناشناخته 
گمان های زیادی مطرح شد و داروهای مختلفی تجویز شد 
ولی متاسفانه هیچ کدام اثر نکرد و روز به روز به آمار کشته 
شدگان اضافه شد. در این میان کسانی که دستی به آتش 
گیاهان دارویی داشتند، وارد عمل شدند و هرچه در چنته داشتند 
روی دایره ریختند. با خوردن گلاب شروع کردند و به سیر و 
زنجبیل و آویشن هم رسیدند و برخی با سوء استفاده از اعتقادات 
مردم و نام ائمه روش خود را به اسم طب سنتی در مقابله با 
کرونا جا زدند و با اینکه تاثیر آن برایشان محرز نشد، سر حرف 
خود مانده و کوتاه نیامده اند و مردمی که کماکان توی این 

عطاری ها هنوز هم به دنبال معجزه می گردند.
سری به عطاری های یکی از خیابان های قدیمی یزد می زنم. 
پیرمرد مغازه دار در بین بطری های عرقیجات ایستاده و از 
خواص آنها برای مشتری زنی که کبد چرب دارد می گوید. 
زن و شوهر جوانی که گوشه مغازه ایستاده اند با شاگرد مغازه 
در مورد خواص سیاه دانه صحبت می کنند. نوبتم که می شود 
از پیرمرد می پرسم : آقا دارویی برای کرونا هم دارین ؟ توجه 
مشتری ها به من جلب می شود و بعضی ماسک هایشان را 
لمس می کنند تا از بودنش اطمینان حاصل کنند. پیرمرد چند 
گیاه دارویی از قسمت های مختلف مغازه می آورد و روی میز 
می چیند: اینها رو باهم دم کن و هر روز سه بار بخور. بعدشم 
اصلا سردی نباید بخوری. زن مسنی که پشت سر من ایستاده  
می گوید: پونه هم بگیر، دم کن و بخور آویشن هم بده، چای 
زنجبیل و دارچین هم هر روز بخور . وقتی می پرسم اینها را 
امتحان کرده یا نه می گوید: من همه اش همین ها را می خورم 
و هیچ وقت هم دکتر نمی روم. قدیمی ها هیچی برای الان جا 
نگذاشته اند و تمام مشتریان با تکان دادن سرهای شان حرف 
هایش را تایید می کنند. سراغ چند عطاری دیگر هم می روم 

و هر کدام نسخه ای می پیچند. یکی ختمی و هل و دارچین 
را باعث بالا رفتن سیستم ایمنی بدن می داند. یکی دمنوش و 
سیاه دانه را. یکی داروهایش ۱۵ روزه جواب می دهد و یکی 
چهل روزه. مشتری ها بی معطلی هرچه مغازه دار می گوید را 
می خرند و دلایل جالبی هم می آورند: گیاهان دارویی هیچ 
وقت ضرری نداشته، کنار داروهایی که دکتر داده، مصرف کن. 

قدیما همه اش همین بوده. 
چرا جامعه ما در واکنش به یک بیماری که دانشمندان دنیا 
برای شناخت و درمانش، عاجز مانده اند اینگونه فکر می کنند؟! 
سوالم را با یک دکترای مردم شناس یزدی مطرح می کنم. وی 
دلیل این معضل را سنت گرایی جامعه عنوان و اظهار می کند: 
یک جامعه سنت گرا همیشه وابسته به پیشینه خود است و به 
حال و آینده خود مطمئن نیست، به علم روز مشکوک است و با 
آن جلو نمی رود. همین باعث می شود تا در شرایط بحرانی به 

گذشته خود رجوع کند و از آن کمک بجوید.
دکتر سید محسن سعیدی مدنی ادامه می دهد: متاسفانه کشور 
ما در همه زمینه ها چه اجتماعی، سیاسی و... بر پایه آزمایش و 
خطا عمل می کند و ترجیح می دهد بیماری کرونا را که یک 
موضوع جهانی هست هم با روش خود، مهار کند در صورتی 
که در شرایط کنونی می توان رفتاری همانند بقیه جوامع بشری 
داشت و مشکلات ناشی از این بیماری را از این طریق کمتر 

کرد.
دارویی  گیاهان  از  مردم  استفاده  در خصوص  مدنی  سعیدی 
در مقابله با کرونا بیان می کند: تاثیر  این گیاهان در هیچ 
آزمایشگاهی به ما ثابت نشده است ولی به صرف اینکه این 
داروها، گیاهی هستند و کمتر از داروهای شیمیایی در بدن 
واکنش نشان می دهند، مردم از آن استفاده می کنند چرا که 
به نظرشان اگر کمک کننده نباشد، مضر هم نیست بالاخص 
در جامعه سنتی یزد که از گذشته های دور از گیاهان دارویی و 

جوشانده ها در خانه ها بسیار مصرف می کردند.

وی با اشاره به اینکه نسل امروز برای حل مشکلاتش از نسل 
گذشته خود، کمک می گیرد ادامه می دهد: همیشه سالمندان 
از تجربه های خود برای بیماری ها، گیاهان دارویی تجویز می 
کنند به عنوان مثال وقتی به شما می گویند فلان گیاه دارویی 
برای سرفه خوب است و شما آن را امتحان می کنید و نتیجه 
خوبی می گیرید، به آن دارو پایبند می شوید و در شرایط مشابه 
آن را مصرف می کنید و این گیاهان دارویی، به نسل شما 
انتقال پیدا می کند. زمان زیادی طول خواهد کشید تا استفاده از 

آن در جامعه به طور کامل از بین برود.
دکتر سعیدی مدنی ادامه می دهد: گاهی اوقات وقتی در مورد 
گیاهان دارویی از پزشکان هم سوال می پرسیم آن را تایید و 
در خصوص خواص آن گیاه صحبت می کنند و سعی شان 
این است که از مواد طبیعی بیشتر استفاده شود تا داروهای 
شیمیایی. به عنوان مثال یک لیوان آب پرتقال را معادل یک 
قرص ویتامین سی می دانند و همین مردم را تشویق به استفاده 

کمتر از داروهای شیمیایی می کند.
وی در ادامه می افزاید: نکته قابل توجه این است که گیاهان 
دارویی جزو مواد غذایی ایرانی ها است و استفاده از زرد چوبه، 
فلفل سیاه، خاکشیر و.... در برنامه روزانه جامعه ما قرار دارد و 
مردم نتایج بدی از استفاده آن ندیده اند و ذهنیتشان این است 

که مصرف این گیاهان مشکلی برایشان ایجاد نخواهد کرد.
 این دکترای مردم شناسی با بیان اینکه برخی از کشورها هم 
به گیاهان دارویی معتقدند اضافه می کند: برخی کشورهای 
عربی و هند هم مانند ایرانی ها از طب شیمیایی امروزی آگاهی 
کافی ندارند و هنوز هم از گیاهان دارویی برای درمان بیماری 

ها استفاده می کنند.
این که بتوان گفت مردم در مقابله با این بیماری چگونه باید 
رفتار کنند کار ساده ای نیست. شرایط بحرانی جامعه ما و 
ناامیدی مردم از تزریق به موقع واکسن باعث شده تا به هر 

کورسوی امیدی چنگ بزنند تا از این شرایط رهایی بیابند. 

مریم دره شیری| یکی از تفریحات خانواده های 
مکان،  انتخاب  سلیقه  از  نظر  صرف  یزدی، 
خوردن ناهار یا شام در رستوران ها و سفره خانه 
هاست. به همین دلیل است که در طی سال های گذشته کافه ها، 
رستوران ها و سفره خانه های بسیاری در یزد شروع به کار کردند. 
این موضوع تایید می کند که این صنعت در شهر یزد به دلیل کمبود 
فضا و امکانات تفریحی دیگر، صنعتی رو به رشد بوده است. آنقدر که 
حالا در هرخیابانی، حداقل چند رستوران و پیتزا فروشی خودنمایی 
می کند اما گاهی اوضاع آن طور که باید، پیش نمی رود. شیوع 
بیماری کرونا در کشور، تمام معادلات اقتصادی این صنعت را به هم 
ریخته و از حدود دوسال گذشته تا کنون رستوران ها و کافه ها را از 
رونق انداخته است. این وضعیت در کنار شرایط تورمی کشور، اوضاع 

را به مراتب بدتر کرده است.
 حالا مردم از یک سو از حضور در رستوران ها به دلیل کرونا می 
ترسند و از طرفی اقشار با درآمد پایین تر، هزینه رفتن به رستوران را 
از هزینه های زندگی کم می کنند تا بتوانند آن را صرف رفع نیازهای 
اساسی تر کنند و همین کش و قوس های بین کرونا و تورم، موجب 
تعطیلی تعدادی از واحدهای رستورانی و چلو کبابی در یزد شده 
است. خبری که رییس اتحادیه رستوران داران یزدی نیز آن را تایید 
می کند و در مصاحبه ای با اذعان به اینکه متاسفانه در دوران کرونا، 
تعدادی از واحدهای رستورانی و چلوکبابی با سابقه ۴۰ ساله تعطیل 

شدند، از انتظار خود برای حمایت از این صنف می گوید. 
محمدحسین قهوه چی الحسینی مدعی می شود شاید افزایش نرخ 
غذاها در رستوران ها نسبت به سال های گذشته درصد بالاتری را 
تجربه می کند اما در نرخ گذاری ها بسیاری از هزینه ها و استهلاک 
ها مانند هزینه سرویس برای رستوران ها دیده نشده است و همین 

مسئله برای رستوران دارها، عامل دلسردی است.
او با بیان اینکه آنالیز قیمتی که توسط اتحادیه تهیه می شود به اتاق 

اصناف، کمیسیون اقتصادی اتاق اصناف و انجمن حمایت از مصرف 
کننده ارائه می شود، اظهار می کند که این آنالیز در نهایت به امضای 
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان می رسد که سازمان 
سمت هم برای اینکه حرف و حدیثی در این نرخ گذاری نباشد، با 
تشکیل کمیته نرخ گذاری، این آنالیز را با بررسی و موشکافی دقیق، 

تایید می کند.
اما در این دوره سخت، گاهی رستوران داران به تعطیلی و تسلیم 
شرایط شدن رضایت نمی دهند و سعی می کنند خودشان را با 
شرایط جدید وفق دهند و با فروش غذاهای بیرون بر ارتزاق کنند. 
روشی که به نظر می رسد هم برای رستوران دار و هم مردم هزینه 
کمتری دارد. اما اینکه این روش چقدر می تواند موثر باشد یا تداوم 

پیدا کند، خود جای سوال است. 
 مدیر یکی از رستوران های یزد که سابقه هشت ساله در این زمینه 
دارد، با اشاره به اینکه اوضاع اصلا خوب نیست، می گوید: فروش 
سال گذشته بسیار کمتر از سال های پیش بوده و حتی در بازه زمانی 
که اعلام کردند با رعایت پروتکل های بهداشتی می توانیم کار 
کنیم، بازهم مشتری های مان بسیار کم شده بود و کسب و کارمان 
رونق نداشت. حالا هم که موج چهارم کروناست و نمی توان امیدی 

داشت که کی این مشکل حل می شود.
او در پاسخ به این پرسش که گرانی دلیل اصلی این بی رونقی بوده 
یا تورم، می گوید: هر دو تاثیر دارند اما شاید اگر موادغذایی این 
همه گران نمی شد، مردم بیشتر تمایل به رستوران آمدن داشتند ما 
مشتری های ثابتی داشتیم که خیلی وقت است دیگر به رستوران 

نمی آیند. 
او ادامه می دهد: یکی از دیگر مشکلات این بود که چون ابتدا می 
گفتند که رستوران ها، بدترین مکان برای شیوع بیماری است، هنوز 
هم مردم همین اعتقاد را دارند در حالی که خیلی از مکان های دیگر 
هم محل شیوع کرونا بودند.   علی یکی دیگر از رستوران داران 

یزدی است که معتقد است توانسته با بازکردن صفحه اینستاگرام و 
گذاشتن تخفیف برای خرید غذای بیرون بر، وضع کسب و کارش 

را بهتر کند. 
او می گوید: ما برای مشتریانی که قبلا یک بار به اینجا آمده اند، 
پیامک می دهیم و برایشان مبلغی را به عنوان تخفیف روی غذاها در 
نظر می گیریم که در تاریخ مشخصی منقضی می شود و سعی می 

کنیم با این روش مشتری هایمان را تا حدودی نگه داریم. 
وی بیشترین درآمد رستورانش را در شرایط فعلی از سفارش غذای 
بیرون بر می داند و معتقد است برخی از مردم نگران نشستن روی 
صندلی ها و خوردن غذا در محیط هستند، برای همین راحت ترند تا 

غذا را در خانه خودشان بخورند و هزینه پیک را بدهند. 
او اما معتقد است گرانی مشکلی است که هیچ راه حلی ندارد و 
چون مواد اولیه گران شده اند، اگر منو قیمت پایین تری داشته باشد، 
رستوران دار متضرر می شود که یا باید از نیروی کار کمتری استفاده 
کند که آن هم در این شرایط انصاف نیست یا باید مواد غذایی درجه 
چندم استفاده کند که برای آبروی رستوران خوب نیست و چاره ای 

جز پرداخت هزینه توسط مردم نیست. 
وی اضافه می کند: امیدوارم به زودی کرونا برود تا دوباره بتوانیم 
مغازه هایمان را بازکنیم چون واقعا تحت فشار اقتصادی هستیم 

و هیچ قشری مثل مغازه دارها، از این بیماری خسارت ندیده اند. 
از گذشته، جان  بیشتر  با سرعت  به هر حال موج چهارم کرونا، 
همشهری هایمان را می گیرد و در این میان، تعطیلی اصناف هم 
امری ضروری است اما با این پیش شرط که این قشر هم محلی 
برای ارتزاق داشته باشند یا حداقل بتوانند خسارت های ناشی از 
تعطیلی و بیکاری خود را جبران کنند. باید منتظر ماند و دید که در 
سال جدید، شرایط شیوع کرونا مانند سال گذشته خواهد بود یا با 
راهکارهای مدیریتی بهتر و اصولی تر، زندگی دوباره در میان این 

صنف، به جریان خواهد افتاد. 

دوئل دولت و مجلس؛ 
اتاق خالی از گردشگری

فاطمه رهبر| در حالی گردشگری بخشی از اقتصاد ایران به 
شمار می رود که هنوز در قامت یک صنعت به عنوان طولانی 
اتاق بازرگانی، معدن، صنعت و کشاورزی افزوده نشده و حالا 
مجلس، روزنه امید تحقق این مهم، میان  دوندگی های دولت 
و اتاق است. کرونا و کمای اقتصاد گردشگری و به دنبال آن 
رکود و تعطیلی بسیاری از مشاغل مرتبط، اهمیت این بخش 

از اقتصاد را به خوبی نمایان کرد.
 مکث سفرها و توقف صنعت گردشگری، زمینه را برای بررسی 
بیشتر نیازهای این صنعت که بعضا کوتاهی ها و تنگ نظری ها 
بود فراهم کرد. توجه به ضعف های قانونی، راهکارهای توسعه 
بخش و سایر الزامات برای رونق گردشگری در فرصت کرونا 
پررنگ تر شد تا شاید در دوران پساکرونا موتور این صنعت با 

قدرت بیشتری به فعالیت خود ادامه دهد. 
در  طولانی  تاریخچه ای  دارای  و  پرسابقه  صنعتی  از  سخن 
قطب  به  را  ایران  روزگاری  که  صنعتی  است،  ایران  کشور 
مورد  کمتر  صنعت،  این  امروز  بود.  کرده  تبدیل  بازرگانی 
حمایت واقع شده و بیشتر از آن که بتواند در حوزه اقتصاد خود 
را ثابت کند به شعار تبلیغاتی سیاسیون بدل شده و گویا پس 
از رفع نیازها نیز لزوما الزام و تعهدی برای پیگیری مشکلات، 
به طوری که دوره های متعدد  ندارد  نیازها وجود  مطالبات و 
ریاست جمهوری، شوراها و بعضا مجلس و شعارهای مانده اما 
عمل نشده را یاداور می شود. نمود بی توجهی به گردشگری 
علاوه بر کوتاهی متولیان امر منجر به دریغ کردن فرصت های 
قانونی و حقوقی از این صنعت شده است به طوری که هنوز 
اعداد  اوراق  و  مالیات  نفت،  کشور  بودجه  ارقام  و  آمار  در 
بودجه ای به شمار می روند. هر چند نبودن حساب های اقماری 
و زیرساخت های آماری منجر به ثبت درامد مستقیم صنعت 
وضوح  به  کرونا  در  صنعت  این  رکود  اما  نشده  گردشگری 

هشداری برای الزام حفظ این بخش مهم اقتصادی بود.

درآمدی که هنوز بخشی از اقتصاد نیست
مسئله مربوط به اعتراض متولیان گردشگری و میراث فرهنگی 
طی چند سال گذشته نسبت به ماده 9۱ قانون نظام صنفی 
است که هتل ها، مهمانپذیرها و دفاتر خدمات مسافربری را 
اصناف  اتاق های  نظارت  تحت  و  صنفی  نظام  مجموعه  زیر 
عنوان  به  گردشگری  خروج  با  نیز  نهایتا  و  بود  کرده  اعلام 
یک صنعت از نظارت اتاق اصناف، این صنعت در بلاتکلیفی 
رها شد. اتاق ایران باید گردشگری را به عنوان یک صنعت 
مانند سایر بخش های اقتصاد کشور تحت پوشش در می آورد 
بازرگانی  اتاق  گسترده  ظرفیت  و  نشد  محقق  مهم  این  اما 

گردشگری را نپذیرفت. 
و  فرهنگی  میراث  وزیر گردشگری،  نامه های  میان  این  در 
ایران برای پیگیری این موضوع و در  اتاق  صنایع دستی به 
مقابل نامه نایب رییس اتاق بازرگانی ایران به وزیر گردشگری 
و درخواست ارائه لایحه ای در این باره به مجلس راه به جایی 

نبرد و بی سرانجام ماند. 
در گیر و دار مشکلات کرونایی و آسیب دیدن بخش گردشگی، 
تعدادی از فعالان این حوزه دوباره موضوع اضافه شدن عنوان 
به گفته اصغر  را مطرح کردند.  ایران  اتاق  به  »گردشگری« 
آقا نبیل عضو اتاق ایران و رییس کمیسیون گردشگری یزد، 
ایران  اتاق  عنوان  به  عنوان یک صنعت  به  باید  گردشگری 
افزوده شده و این کرسی قانونی برای گردشگری کسب شود.

وی که معتقد است گردشگری برای پیگیری مطالبات خود 
باید جایگاه قانونی داشته  بازرگانی  اتاق  از طریق نمایندگان 
قوه،  سه  مشاور  عنوان  به  بازرگانی  اتاق  می گوید:  باشد، 
در  بتواند  باید  و  دارد  نظارت  تحت  را  اقتصادی  فعالیت های 

جایگاه مشورتی و مطالبه گری نقش آفرینی کند.
یزد،  بازرگانی  اتاق  گردشگری  کمیسیون  رئیس  اعتقاد  به 
و  ثروت  تولید  در  و غیرمستقیم  به طور مستقیم  گردشگری 
داخلی  منابع  حفظ  و  خودکفایی  کشور،  سرمایه های  افزایش 
و جلوگیری از خام فروشی موثر است و بی توجهی به جایگاه 
قانونی آن صرفا کشور را از استفاده موثر و مطلوب از ظرفیت 

بزرگ اقتصاد گردشگری دور می کند.

روزنه امید مجلس 
این  قبال  در  دولت  اخیر،  سال های  در  که  این  به  توجه  با 
مطالبه، همراهی چندانی نداشته و گویا مشکلات قانونی منجر 
به تعویق ارائه لایحه به مجلس شده، نیاز است که مجلسی ها 
در برهه طلایی اصلاح و بررسی قانون اتاق ایران دست به 
کار شوند. با توجه به این که استفاده از ظرفیت مجلس پس 
می توان  گرفته  قوت  گردشگری  فراکسیون  شکل گیری  از 
مقوله  این  تحقق  برای  گردشگری  صنعت  امید  روزنه  به 
نمایندگان این صنعت امیدوار بود، مجلسی که اصولا نسبت 
بخش خصوصی  به  کمک  و  تولید  نفع  به  قانون  اصلاح  به 

اعلام امادگی کرده است. 
گردشگری  فراکسیون  رییس  اردکانی،  دشتی  محمدرضا 
مجلس که پیش از این نیز بارها از کوتاهی دولت و مجلس 
در قبال گردشگری خصوصا در زمینه محسوب نکردن عدد 
گردشگری به اعداد درامدی کشور گلایه کرده است، اضافه 
نشدن گردشگری به عنوان اتاق ایران را نیز نوعی بی توجهی 
به این صنعت می داند. صنعتی که امروز خالی از پشتوانه های 
متعدد دولتی است و کمترین حمایتی از آن صورت گرفته و 
اولویت های  در  یافته  توسعه  کشورهای  سایر  برخلاف  حتی 
نیاز  مجلس  نمایندگان  توجه  به  امروز  نیست،  واکسن  ارائه 

دارد.
محمدصالح جوکار دبیر فراکسیون گردشگری مجلس نیز به 
بر شعار  تکیه  با  به صنعت گردشگری خصوصا  توجه  لازمه 
سال و مانع زدایی یاد می کند و می گوید: گردشگری در بحث 
تولید و حمایت از تولید می گنجد و باید این اصلاح قانونی در 
راستای توسعه اقتصادی کشور انجام شود. گردشگری برای 
بازرگانی  اتاق  و  به شمار می رود  تمام کشور یک تسهیل گر 
می تواند با ارائه لایحه این مهم به مجلس، کرسی گردشگری 

در بحث اقتصاد کشور را تثبیت کند.
از  ناشی  مشکلات  بحبوحه  در  می تواند  امروز  که  صنعتی 
تحریم ها، کشور را مستقل و بی نیاز از خام فروشی کند، هنوز 
بزرگترین  نام  ایران کامل کننده  اقتصاد  از  به عنوان بخشی 
با  تاکنون  که  گردشگری  نیست!  خصوصی  بخش  پارلمان 
و  صنفی  تشکل های  و  انجمن ها  و  خصوصی  بخش  قدرت 
مدیریت  دولت،  کوتاهی های  قبال  در  بخش  این  حرفه ای 
شده می تواند با بال اتاق بازرگانی کاستی های خود در سایر 

بخش ها را رفع کند و به انسجام برسد. 

حوزه  جامع  برنامه  تدوین 
مسائل فرهنگی یزد

راستایی  هم  و  پیوستگی  بهم  ضرورت  به  یزد  استاندار  مهر| 
فعالیت دستگاه های مختلف فرهنگی استان، تاکید کرد و گفت: 
بخش فرهنگ و اقدامات حوزه فرهنگ از حساسیت های خاصی 
برخوردار بوده و حل بعضی از معضلات لاینحل فرهنگی نیاز به 
هماهنگی و انسجام در انجام فعالیت ها و اقدامات دستگاه های 

مختلف فرهنگی استان دارد. 
مسائل  حوزه  در  جامع  برنامه  تدوین  به  طالبی  علی  محمد 
فرهنگی استان اشاره و خاطر نشان کرد: با تدوین این برنامه و 
هم افزایی و مشارکت همه دستگاه ها و ذی نفعان در راستای 
حوزه  در  کار  توان  برنامه،  این  محورهای  و  اهداف  تحقق 

فرهنگ استان به مراتب افزایش پیدا می کند. 

پرداخت تسهیلات به 
مشاغل آسیب دیده از کرونا

ایرنا| سرپرست اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی یزد گفت: 
ابتدای شیوع کرونا در اسفند ماه ۱۳9۸ تا به حال، یکهزار  از 
کارهای  و  کسب  صاحبان  به  تسهیلات  ریال  میلیارد   ۵۲۵ و 
این ویروس در استان پرداخت شد.عماد  از  آسیب دیده ناشی 
اینکه در این مورد هفت هزار و ۳9۰ نفر در  با بیان  تشکری 
سامانه »کارا« برای گرفتن تسهیلات ثبت نام کردند، ادامه داد: 
از این تعداد هفت هزار و ۲۶۸ پرونده با اشتغال ۱۸ هزار نفر 
برای ۲ میلیارد و ۴۵۰ میلیون ریال وام به بانک های عامل و 

موسسه های مالی معرفی شدند. 

ساختمان های غول پیکر 
تهدیدی برای خط آسمان

یزد  تاریخی  شهر  مهم  جاذبه های  از  یزد  آسمان  ایسنا|خط 
و  در عرصه  بلندمرتبه  و سازهای  با وجودیکه ساخت  و  است 
حریم بافت جهانی شهر ممنوع اعلام شده،  هر روز شاهد رشد 
ساختمان های غول پیکر جدیدی در شهر هستیم. مهدی شرافت 
معاون شهرسازی شهردار یزد در این باره گفت: خط آسمان از 
محدودیت های جدی ساختارهای بلند مرتبه یزد است ولی از 
گذشته شاهد ایجاد تعدادی از این ساختمان  ها بوده ایم. وی با 
بیان این که اوج مجوز ساخت و ساز ساختمان ها در یزد شش 
طبقه است، تاکید کرد: در مواردی که تعداد طبقات از هشت 
طبقه بیشتر شود، مسکن و شهرسازی مسئولیت اخذ مجوزهای 
آن را بر عهده دارد. شرافت با بیان این که احتمال تخلف در 
این  برای  کارهایی  و  ساز  داشت:  اظهار  است،  زیاد  باره  این 
تخلفات نیز دیده شده و گشت ساختمان، در راستای جلوگیری 

از تخلفات بیشتر در این زمینه جدی تر فعالیت می کند.

تعیین قیمت گوشت قرمز
 و تخم مرغ در یزد

برای هر  استان یزد  بازار  به گفته دبیر کارگروه تنظیم   |IRIB
کیلوگرم گوشت قرمز گوسفندی، پنج هزار تومان کاهش قیمت 
مصوب شده است و قیمت نهایی برای هر کیلوگرم ۱۳۵ هزار 
آرامش  هم  مرغ  تخم  بازار  افزود:  علمدار  بود.   خواهد  تومان 
استان  در  مرغ  تخم  تن   ۸۰ تا   ۷۰ بین  روزانه  و  دارد  نسبی 
تولید می شود و نرخ مصوب آن ۱۶ هزار و 9۰۰ تومان است. 
وی تصریح کرد: برای تامین گوشت مورد نیاز استان، نخستین 
راه  مهریز  شهرستان  در  سنگین  و  سبک  دام  عرضه  میدان 

اندازی خواهد شد. 
مختاری مدیرکل تعزیرات حکومتی استان هم گفت: هیچ واحد 
تولیدی یا انجمنی حق افزایش قیمت بدون مصوبه قانونی را 

ندارد و شعبه ای برای رسیدگی به این امر دایر شده است.

هشت برابر شدن 
 تولید انرژی در نیروگاه یزد

از  بیش  تولید  از  یزد  برق  تولید  مدیریت  شرکت  سرپرست 
یزد طی  نیروگاه  برق در  انرژی  میلیون کیلووات ساعت   ۲۵۴
فرودین ماه امسال خبر داد. جمال الدینی گفت: مولدهای نیروگاه 
سیکل ترکیبی یزد در فروردین ماه سال جاری به میزان ۲۵۴ 
میلیون و ۸۲۸ هزار کیلووات ساعت انرژی الکتریکی تولید و به 
شبکه سراسری برق کشور تزریق کرده اند. به گفته وی میزان 
با فروردین سال گذشته نزدیک به  انرژی تولیدی در مقایسه 
۸ برابر افزایش تولید را نشان می دهد. نیروگاه سیکل ترکیبی 
یزد با ظرفیت اسمی ۱۰۰۵ مگاوات ساعت، نقش به سزایی در 

تولید برق منطقه جنوب شرق کشور دارد.

کشف ده ها ماینر ارز دیجیتال
ارز  استخراج  از کشف ۴۱ دستگاه  یزد  استان  انتظامی  فرمانده 
دیجیتال به ارزش 9 میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال در شهرستان یزد 
خبر داد. سردار عباسعلی بهدانی فرد، فرمانده انتظامی استان یزد 
در این خصوص گفت: ماموران پلیس امنیت اقتصادی استان با 
انجام کار اطلاعاتی از وجود یک مزرعه »ماینر« در یک منزل در 

حوالی شهر یزد مطلع و ماینرها، کشف شد.

درمان کرونا در پستوی عطاری ها!
 تاثیر  این گیاهان در هیچ آزمایشگاهی به ما ثابت نشده است ولی به صرف اینکه این داروها، گیاهی هستند و کمتر 
از داروهای شیمیایی در بدن واکنش نشان می دهند، مردم از آن استفاده می کنند. بالاخص در جامعه سنتی یزد که 

از گذشته های دور از گیاهان دارویی و جوشانده ها در خانه ها بسیار مصرف می کردند.
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کرونا و گرانی، نان رستوران داران را آجر کرد 
گزارش
اجتماعی

ابلاغ سیاست وضعیت ارزهای  حاصل از صادرات 
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان یزد از ابلاغ بسته جامع سیاستی برگشت ارز حاصل از صادرات سال های ۱۳9۷ تا ۱۴۰۰ خبر داد. محمدرضا علمدار یزدی گفت: بر اساس دستورالعمل بسته سیاستی، صادرکنندگان سال ۱۳9۸ تا پایان تیرماه سال ۱۴۰۰ و 
صادرکنندگان سال ۱۳99 تا پایان شهریورماه سال جاری مهلت خواهند داشت تا با ایفای تعهدات ارزی خود از معافیت مالیاتی و استرداد مالیات بر ارزش افزوده صادرات بهره مند شوند. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان یزد بیان کرد: بر اساس مفاد مصوبه ستاد 
هماهنگی اقتصادی، مهلت ایفای تعهدات ارزی صادرکنندگان، چهار ماه پس از صدور کالا بوده و افزایش این مهلت در زمینه کالاهای خاص توسط وزارت صمت صورت خواهد گرفت. وی ادامه داد: تمام صادرکنندگان موظف هستند حداکثر چهار ماه بعد از صدور پروانه 
صادراتی نسبت به بازگشت ارز حاصل از صادرات خود به چرخه اقتصادی کشور اقدام کنند تا مشمول بند )ز( بسته سیاستی بازگشت ارز حاصل از صادرات نشوند. علمدار یزدی عنوان کرد: بر اساس این بند، صادرکنندگانی که در مهلت های قانونی تعیین شده تعهدات ارزی 

خود را ایفا نکنند، مشمول محدودیت هایی از سوی بخش های مختلف خواهند شد.
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1298/2/1 افتتاح دبستان بدر از قدیمی ترین دبستان های یزد. 
1342/2/1 آغاز بهره برداری از شرکت پشم بافی افشار یزد. 

1356/2/3 درگذشت روحانی فرهنگ دوست حجّت الاسلام سیدّ علی محمّد وزیری، بنیان گذار کتابخانۀ وزیری. 
1374/2/4 برگزاری مجمع بزرگداشت ابوالفضل رشیدالدّین میبدی صاحب کشف الاسرار وعدّة الابرار در شهر میبد. 

1327/2/5 آغاز به کار کتابخانۀ شرف الدّین علی یزدی. 
1359/2/5 شهادت محمّد منتظر قائم، فرماندة سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در صحرای طبس. 

1298/2/9 درگذشت فقیه جهان اسلام آیت الله العظمی سیدّ محمّد کاظم طباطبائی یزدی در شهر نجف. 

نمایی از دوره مرمت مدرسه ضیائیه، معروف به زندان اسکندر در بافت تاریخی یزدی است که با درابست های چوبی 
در دهه پنجاه در حال مرمت بوده است. سایت یزدنگار عکس را منتشر کرده است.
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یادداشت
کارشناس اجتماعی امیری|  حمیدرضا 

»محلهّ«  ایران شناسی|  ارشد 
فقط در و دیوار و کوچه و خانه 
آدم هایش  با  محلهّ  نیست.  ساختمان  و  میدان  و 
و  می شود  آباد  می  گیرد،  حیات  می کند،  پیدا  معنا 
»هویت«  آن  از  هم  اهالی اش  چنان که  می بالد؛ 
آبروی  و  هم  امتداد  در  اهلش  و  محلهّ  می یابند. 
هم اند. محلهّ دفعتاً و ناگهانی احداث نمی شود. مثل 
از  سر  قارچ  مانند  که  نیست  شهر  نوساز  مناطق 
زمین بیرون بیاورد! محلهّ تاریخ دارد، ماجرا دارد، 

قصّه و روایت دارد... . 
و  است؛  زندگی  خودِ  است؛  زندگی  آینه ی  محلهّ 
زندگی چیزی نیست که لب طاقچه ی عادت از یاد 
برود.  جهان بینی، آرزوها، دغدغه ها، همسایگی ها 
هم اندیشی ها، هم دلی ها، هم بستگی ها و هم یاری ها 

در محلهّ شکل می گیرد.
قسمت غم انگیز ماجرا این جاست که روز به روز در 
جوّ و جبر مدرن، محلهّ ها از اهالی  اصیلش خالی و 
خالی تر  شده اند؛ برو بیای خود را از دست داده اند؛ 
از رونق افتاده اند و دیگر حال و هوای گذشته شان 
را ندارند. بسیاری از اهل محل، خانه و کوچه و در 
و همسایه شان را گذاشته اند و رفته اند. یا رفته اند در 

مناطق نوساز ساکن شدند یا به کل رخت از دنیا بر 
بسته اند و چشم از جهان فرو بسته اند.

اگر محلهّ از اهلش خالی شود، دیگر محلهّ نیست! 
آن را باید در تاریخ جُست و در خاطره ها باز شناخت. 
حالا قصّه ی محلهّ های قدیمی همین شده است. 
باید در منابع تاریخی به دنبال نام و نشانشان بود 
و باید برای درک بهترشان این جا و آن جا سراغ از 
نسلی گرفت که محلهّ را زیسته اند. باید در به در 
به دنبال پدربزرگ ها و مادربزرگ هایی گشت که 
محلهّ جزئی از رگ و پوست و خون و استخوانشان 
است. باید سالمندانی را یافت که لذّت زیست در 
محلهّ های قدیمی را درک کرده اند و سرد و گرم 

آن را چشیده اند.
 باید دید تا چه اندازه قدرت حافظه به یاری شان 
این  نزد  باید  معمّا  کند.  حل  می تواند  و  می آید، 
نسل کمیاب و نایاب رفت تا بقچه ی  خاطراتشان 
نانوشته ی  امّا  قطور  کتاب  و  بگشایند  را 
تجربه هاشان را بازخوانی کنند. نسلی که هر چه 
می شود.  سخت تر  کردنشان  پیدا  می گذرد  زمان 
دیر شده است امّا تا از این دیرتر نشده، برای ثبت 
تاریخ و فرهنگ محلهّ های یزد، باید پاشنه ی گیوه 
را بالا کشید و در پی کسانی رفت که زندگی در 

محلهّ ی آباء و اجدادی شان را تجربه کرده اند. باید 
برای ثبت تاریخ شفاهی دستی جنباند. اگر دست 
قولِ  به  که  است  دیر  فردا  بگذاریم،  دست  روی 
قیصر امین پور: »ناگهان چقدر زود دیر می شود«.

احساس  محلهّ،  شناخت  ساحت  در  گذاشتن  گام 
چیزی  به  نسبت  وقتی  می کند.  ایجاد  تعلقّ 
خواهی  دوست  را  آن  کنی،  پیدا  تعلقّ  احساس 
دوست  از  مهم تر  و  زیباتر  چیزی  چه  و  داشت 

داشتن!؟
 حسّی هویت بخش که تعهّد و مسؤولیت می آورد 

و باعث آبادانی محلهّ، شهر و کشور می شود.
مهم  پرسشی  محلهّ ای؟«  کدام  »اهل  که  این   
و  سؤال  این  طرح  دارد.  حیاتی  پاسخی  و  است 
بیان جوابش یعنی اهمیت شناخت تاریخ، آداب و 
رسوم، آدم ها، بزرگترها، کمبودها، نیازها، داشته ها 
و نداشته ها و قصّه های محلهّ. زمینه های شناخت 
و  می  شود  بی هویت  جامعه   نباشد،  فراهم  که 
این  می گردد.  بی توجّه  گذشته  اش  به  نسبت 
این  نابودی است.  نتیجه اش ویرانی و  گسستگی 
نداند،  را  خود  تاریخ  که  هر  می گویند:  که  است 
شناخت  با  است.  آن  تکرارِ  به  مجبور  و  محکوم 
است که فرهنگ و تمدّن تداوم می یابد و می بالد.

های  ابنیه  و  آثار  نژاد|  امیرترقی 
جهانی  میراث  شهر  یزد  تاریخی 
خوشی  روز  و  حال  روزها  این 
ندارند. یزد یکی از زیباترین شهرهای خشتی دنیاست 
که ویژگی های آثار آن باعث شده تا به یکی از منحصر 
به فردترین شهرهای تاریخی دنیا تبدیل و هرساله به 
عنوان یکی از مقاصد پرطرفدار گردشگری انتخاب  شود. 
اما طی یکسال گذشته بخاطر پیک های متعدد کرونایی 
نه تنها غریب مانده بلکه با تعرض های جدی  و بی 
محلی  مدیریت شهری و متولیان امر نیز مواجه شده 

است.

سالی پربار از ثبت اما پراز تخریب
 به گفته مدیرکل میراث فرهنگی یزد »سال گذشته 
سالی پرباربه لحاظ ثبت ملی برای یزد بوده است« اما 
شواهد میدانی چیز دیگری را نشان می دهد. نرگس 
به  اعتراض  در  بارها  یزدی  مشهور  کارگردان  آبیار 
تخریب خانه های قدیمی در بافت تاریخی یزد واکنش 
نشان داد پست های اینستاگرامی خود نوشت:« هنوز 
هم  بعد از اینکه شهر یزد به عنوان یک میراث جهانی 
در یونسکو ثبت شد، شاهد ویران شدن بافت تاریخی در 
این شهر و شهرهای دیگر استان یزد هستیم و ظاهرا 

میراث فرهنگی زورش به ویرانگران نمی رسد«.
کارشناسان معتقدند آبیار به واسطه چهره مشهور خود 
اگر چه توانست بار همراهی گروه های مرجع موجی از 
حمایت اهالی هنر را برای نجات بافت تاریخی استان 
یزد بخصوص در محله شاهدیه یزد را به ارمغان بیاور 
د و بافت تاریخی این منطقه به ثبت میراث ملی برسد 
ولی همچنان شاهد تخریب و بی محلی های خاص به 
ابینه ها و آثار تاریخی یزد هستیم. جدای از این کمی 
این طرف تر عمارت تاریخی نواب یزد که به شماره 
اخیر،  ثبت ملی رسیده است در سال های  ۲۴۴۳۰به 
برخی افراد سودجو به  منظور تملک زمین های اطراف 
این بنای ثبتی بارها درصدد تخریب آن برآمده اند که 
هر بار با دخالت یگان حفاظت میراث فرهنگی، از اقدام 

آن ها جلوگیری شده است.

زوال یک عمارت تاریخی 
عمارت نواب، نام ساختمانی تاریخی است که قدمت 
بلواری در  باز می گردد که در  پهلوی  به دوران  آن 
میدان  به  که  )ع(  حسین  امام  میدان  غربی  ضلع 
استانداری نیز شهرت دارد، واقع شده و خوشبختانه 
هنوز دورنمای خوبی دارد اما با نزدیک شدن به این 
و  شدن  متروکه  می توان  خوبی  به  تاریخی،  خانه 
تبدیل آن به پاتوق معتادان، سارقان و کارتن خواب ها 
را مشاهده کرد. این خانه که از معماری بی نظیری 
بهره برده است، تا چند دهه پیش مسکونی بوده اما 
با ثبت ملی و تخلیه شدن آن، روزهای زوالش آغاز 
شده است. دادستان یزد دی ماه سال پیش به این 
قضیه ورود کرد و اجازه داد در اسرع وقت نسبت به 
مرمت این اثر تاریخی اقدام شود اما قسمتی از سردر 
عمارت نواب به طور غیرکارشناسی فقط گچ و خاک 
تخریب  بنا  این  بخش های  از  بسیاری  اکنون  شد. 
تخریب  در حال  نیز  آن  داخلی  و جداره های  شده 
است. خبرگزاری ایسنا هم در گزارشی نوشت البته در 
یک دهه  گذشته تاکنون بارها بسیاری از رسانه های 
یزد در باره این بنا و وضعیت رو به نابودی آن اعم 
تا جولان معتادان در آن  بارندگی ها  اثر تخریبی  از 
نوشته اند ولی با گذشت این سال ها و در حالی که 
بنا ثبتی که در نزدیکی چندین دستگاه دولتی  این 
قرار  مسئولان  دید  معرض  در  همواره  و  شده  واقع 
داشته، هیچ اتفاق خوش یمنی برایش نیفتاده و این 
میراث قدیمی جز به عنوان ویرانه ای در جوار یکی از 
شلوغ ترین معابر یزد بار دیگری بر دوش نداشته است 
در  شده  رها  تاریخی  ابنیه  از  بسیاری  مانند  گویا  و 
کشورمان، هیچ تعلقی به میراث و هویت ملی مردم 
این مرز و بوم نداشته است. شاید زمان آن رسیده 
که دوست داران میراث فرهنگی از مسئولان بخواهند 
یک بار برای همیشه، عمارت شاهانه و بسیار زیبای 
نواب را از این وضعیت نجات دهند و این میراث ملی 
را از چنگال تخریب برهانند چرا که تاریخ برای دیگر 

بار تکرار نمی شود.

کلیپ های خط خطی
این روزها در فضای مجازی نیز فیلم ها و کلیپ های 
متفاوتی از شهر میراث جهانی از خط خطی و دیوار 
نویسی هایی حکایت می کند. دیوارنویسی  هایی که 
به ویژه در بافت تاریخی یزد همانند تیشه  ای بر ریشه 
بناهای تاریخی یزد وارد شده و چهره زشتی به برخی 
نقاط شهر داده است. گویی برخی از افراد برای فرار 
از عقده های درونی و روانی خود، مکانی بهتر از در و 
دیوارهای شهر پیدا نکرده اند و بی  رحمانه با ماژیک، 
زغال و وسایل دیگر، احساسات خود را روی بناهای 
کارشناسان  اکثر  گفته  کرده  اند.به  درج  شهر  تاریخی 
جدی ترین  از  دیوارنویسی  فرهنگی  میراث  حوزه 
عوامل تخریب و نابودی آثار تاریخی است که می تواند 
زودتر از هر تهدیدی سرمایه های کشور را از بین ببرد. 
سرمایه هایی که دیگر به راحتی قابل بازگشت نیست 
نباشند. در تخریب  بازگشت  قابل  و شاید هم هرگز 
بیشتر تحت  دیوارنویسی که  ویژه  به  و  تاریخی  آثار 
عنوان یادگاری به چشم می خورد، متاسفانه در کشور 
ما آموزش های لازم درباره اهمیت حفظ و نگهداری از 
آثار باستانی داده نشده است. خیلی از افراد حتی از اینکه 
یادگاری نوشتن آن ها چقدر می تواند به اثر لطمه بزند 
بی خبر هستند. براساس مفاد قانون مجازات اسلامی، 
مصادیق  از  یکی  که  تاریخی  آثار  تخریب  هرگونه 
تلقی می  شود و  یادگارنویسی  هاست، جرم  آن همین 
مجازات آن، یک تا ۳ ماه حبس و پرداخت جزای نقدی 
است. با این وجود تاکنون هیچ برخورد قابل ملاحظه ای 

از سوی مسئولان با این معضل فرهنگی نمی شود.
برای  امید  بیم و  از  پر  یزد شهر میراث جهانی حالا 
اهالی این شهر است. بسیاری از آن ها منتظر اتفاقات 
تازه و موجی از مرمت های کارشناسی در شهرشان 
در این ایام کرونایی هستند و بسیاری از فعالان حوزه 
میراث فرهنگی نیز معتقدند اگر چاره ای برای ساخت و 
سازهای تازه اندیشیده نشود، یزد جهانی بودنش را زود 
تر از سال های انتظار جهانی شدنش از دست می دهد. 

شعرای  از  است،  معروف  نیز  الملک  شارق  به  که  شارق   | مسرّت  حسین 
خوب دوره قاجار یزد و از خوشنویسان نامی عصر قاجار است. ایشان نامشان 
غلامحسین، پدرشان غلامرضا و جدشان محمّد ابراهیم، اهل هدش ) ده بالا( 
بود. در سال ۱۲۲۶ شمسی در یزد به دنیا آمدند، تحصیلاتشان در همین یزد بود و از همان زمان 
علاقه به آثار نظم و نثر داشتند. یکی از خوبی هایشان این بود که خواهرا یشان همسر عبدالوهاب 
طراز از شعرای نامی عصر قاجار و خوشنویس بود و می توان گفت که مرحوم شارق در مکتب طراز 
هم شعر و هم خط آموخته و خود شارق نیز استاد فرّخی یزدی بوده، یعنی فرّخی نزد او از لحاظ 

شعر شاگردی می کرده است.
شارق در علم کلام و خط شکسته صاحب سبک بود. از وی آثاری بر جا مانده که در دیوانش 
هست که در کتابخانه وزیری موجود است و تذکره ای از شعرای یزد داشته که متأسّفانه از این 
تذکره نشانی نیست و از خانواده شان که من جویا شدم، هیچ کدام اطلاعی ندارند. باید که تذکره 
شد،  چاپ  ایشان  از  که  اثری  اولین  دارد.  وجود  ایشان  به خط  نیز  کتاب  چندین  باشد.  خوبی 
رباعیاتشان بود که حدود ۵۰۰ رباعی داشت که در سال ۱۲99 ش در کرمان چاپ شده است. 
سروده هایشان نزدیک ۳۰ هزار بیت است و چند سال پیش به همت آقای قلم سیاه دیوان شارق 
چاپ شد و شارق در سال ۱۳۰۷ شمسی دیده از جهان فرو بستند. همانطور که اشاره شد، در 
اشعارشان شارق تخلص می کردند و از دیگر ویژگی های مرحوم شارق، سرودن اشعار سیاسی بود 
در دوره مشروطه. بیشتر روزنامه های دورۀ مشروطه اشعاری که ایشان سرودند و اتفاقات آن وزگار 
را به شعر درآوردند، وجود دارد. برخی از حکام و ستم پیشگان آن وقت را هجو کردند و به واسطه 

این آزار و اذیت دیدند. می گویند کتکشان هم زده اند.
شارق اشعار زیبایی دارند که من یک بیتش را می خوانم. می گویند:

نگویمت که غم روزگار پیرم کرد/ مکررّات حوادث ز عمر سیرم کرد
به یک دوبیتی هم اشاره می شود که می گوید:

با مردم خودپسند صحبت منما
 با ظالم و بی حیا مروّت منما

خوب است فتوّت به همه خلق خدا
 امّا به ستم پیشه فتوّت منما

میراث تاریخی یزد هم کرونایی شد 

شارق یزدی ، شاعر یزدی تبار عصر قاجار 

زندان اسکندر

رازهای شناختن یک محله؛ 

یک محله با آدم هایش معنا پیدا می کند
این که »اهل کدام محلهّ ای؟« پرسشی مهم است و پاسخی حیاتی دارد. طرح این سؤال 

و بیان جوابش یعنی اهمیت شناخت تاریخ، آداب و رسوم، آدم ها، بزرگترها، کمبودها، 
نیازها، داشته ها و نداشته ها و قصّه های محلهّ. زمینه های شناخت که فراهم نباشد، 

جامعه  بی هویت می  شود و نسبت به گذشته  اش بی توجّه می گردد.

نیمه شب زلف را در سایه مه تاب دادی
 وز رخ چون آفتابت زینت مهتاب دادی

چشم می آلوده را پیوستگی دادی به ابرو
جای ترک مست را در گوشه محراب دادی

ابرویت را پر عرق کردی دگر از آتش می
 یا برای قتل ما شمشیر خود را آب دادی؟

چون پرستاران نشاندی کنج لب خال سیه را
 هِندوی پُر تاب و تب را شیره عناب دادی

دیده ام را تا قیامت روز و شب بیدار دارد
 وعده وصلی که از شوخی توام در خواب دادی

تا زدی ای لعُبت چین شانه زلف عنبرین را
در کف باد صبا صد نافه مشک ناب دادی


